
 

 
 

 
 
 

 
 
 
 

 
 
 

INTERVIEWS MET LEDEN VAN  
GROEI & BLOEI DORDRECHT EN OMGEVING 
 
 
TER GELEGENHEID VAN HET 140 JARIG BESTAAN 
VAN DE AFDELING IN 2022 
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VROEGER EN NU 
 
Bijdrage van mevrouw Toos Feis - Putters,geschreven in 2002. In 2008 ontving zij een gouden 
speld van verdienste, uitgereikt door mw. A.J. Kolk, van het hoofdbestuur van Groei&Bloei. Zij 
kreeg deze speld omdat zij jarenlang trouw en met veel inzet de ledenadministratie verzorgde.  
 
Mevrouw Feis overleed op 23 april 2020, 100 jaar oud.  

 
 
Even voorstellen 
Mijn naam is Toos Feis en ik behoor zo zoetjes aan tot de oudste leden van de afdeling Dordrecht. 
Als een van de oudste leden werd me gevraagd over vroeger te schrijven. Ik ben ca. 30 jaar lid en 

zou al veel langer lid hebben kunnen zijn als ik niet had gedacht dat ik er niet voor in aanmerking 

kwam. 
 
 
 

 
 Mevrouw Feis kreeg op haar 100ste verjaardag - 22 februari 2020 - 

een mooie bos bloemen van Groei&Bloei. 
 

 
Van KMTP naar Groei&Bloei 
Als er vroeger op de geraniummarkt een kraam van de KONINKLIJKE MAATSCHAPPIJ TUINBOUW 
EN PLANTKUNDE, de KMTP stond, dan zag je achter de toonbank een stel stoere mannen in 
manchester pakken. Ze keken niet onvriendelijk, maar toch durfde je haast niet dichterbij te 
komen. Maar op een goede dag stond er een mevrouw bloemen te schikken en met haar durfde ik 
wel een praatje te maken. Ze vertelde me dat de leden heus niet allemaal beroepstuinlui waren. 

Ook doodgewone amateurs waren welkom. En zo ben ik dus lid geworden. 
 
Tegenwoordig bestaat de vereniging voornamelijk uit amateurs. Vroeger gingen de lezingen altijd 

over tuinwerk: zaaien, stekken, enten, snoeien, mest, onkruid, ongedierte, enz. enz. Toen voor het 
eerst een frivoler onderwerp was gekozen, “Wilde planten” of iets dergelijks, werd dat niet door 
iedereen toegejuicht. 

 
Het maandblad Groei en Bloei was vroeger heel dun, meest tekst en natuurlijk alles zwart-wit. Het 
blad werd jaar op jaar dikker, het papier werd glanzend en er kwamen kleurenfoto’s in. Het is nu 
zo dat men zich abonneert op Groei en Bloei en dan tot zijn verbazing lid blijkt te zijn geworden 
van een vereniging. 
 
Toen ik pas lid was hoorde ik vaak ‘’de maatschappij’’ zeggen als de KMTP werd bedoeld. Ik denk 

niet dat er nog veel mensen zijn die ons zo noemen. Het is Groei en Bloei, dat zegt gemakkelijker 
en klinkt ook veel aardiger. 
 
Toos Feis 
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 Het uitreiken van de gouden speld in 2008 door mw. A.J. Kolk, 
van het hoofdbestuur van Groei&Bloei. 
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EEN TUIN VOL LEVEN  Interview met Peter Joolen op 
3 augustus 2022 
Lid sinds 1 januari 1975, 
vrijwilliger voor de afdeling in 
diverse functies  

 
 

Op een zeer warme dag in augustus ontmoet ik Peter Joolen en zijn vrouw. We blijven binnen en 
bekijken na afloop van het interview hun tuin. 
 
 

 
 
 
Peter is ruim 45 jaar lid van Groei&Bloei. Hij ontving het lidmaatschap voor een jaar cadeau. 
Omdat het tijdschrift zo mooi was, heeft hij het aangehouden, maar vooral ook omdat hij een 

liefhebber is met interesse in de groei en bloei van planten en bomen. Het tijdschrift geeft niet 
alleen nuttige informatie maar inspireert ook het tot het maken van vele reizen.  
 
Dat uitte zich in zijn opleiding aan de landbouwschool in Dordrecht en aan het begin van zijn 
carrière in de functies die hij vervulde, onder andere in de fruitteelt. 
 

In zijn vrijwilligerswerk voor Groei&Bloei bleek ook zijn interesse. Zo was hij een tijd keurmeester 

voor tuinen in zijn directe woonomgeving waarbij hij het leuk vond om ook tips te geven welke 
planten het waar het best toen.  
Een van de leukste dingen waarbij hij betrokken was, was het herstel en onderhoud van de 
hoogstamboomgaard in de Merwelanden ter ere van het 130 jarig jubileum van de afdeling. 
Op een gegeven moment was hij door drukte niet meer zo actief vrijwilliger maar volgde hij nog 
wel graag lezingen.  
 

Op de vraag wat hij de veranderd vindt in de vereniging antwoord hij dat in de loop van de tijd de 
deelname verschoven van professionals uit het gemeentelijk groenbeheer naar particuliere 
tuinliefhebbers, maar ook van overwegend man naar overwegend vrouw. 
 
 
Peter tuiniert nog volop, al laat hij een deel van het zware werk uitvoeren. 
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Zijn eigen tuin is met recht een "eetbare" tuin te noemen, met veel vruchtbomen als morel, 
moerbei, appel, abrikoos, pruim en peer. Maar ook een geweldige druif en kiwi vol vruchten. 
Stekken van de druif worden geregeld aangeboden via de stekkenruilbeurs van Groei&Bloei. En tot 
mijn verrassing blijkt één van de stekken nu in mijn eigen tuin te staan. 
 
 
    

 

  

 

    

 
 
Peter is al jaren imker en lid van de Dordtse Bijenvereniging. Zijn kasten staan nu in de 
Sionspolder. Maar ook in eigen tuin.  
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Naast veel eetbaars zijn er ook veel bloemen te bewonderen, met een duidelijke voorliefde voor 
zomerse kleur. 
 
 
    
 

 

 

 

    
 
 
Na enkele uren vertrek ik huiswaarts met een aantekenblok vol tips voor vruchtbomen in mijn tuin 
maar ook een aanbevelingen voor te bezoeken tuinen, leuke adresjes voor het kopen van bloemen 

en planten en tips voor te houden lezingen. Iets om mee te nemen bij het plannen van de 
excursies 2022 voor Groei&Bloei Dordrecht e.o. 
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MEER DAN ÉÉN TEGEL ERUIT 
 

 Interview met Corinne Gakes 
op 1 augustus 2020. 
Lid vanaf 16 juli 1999 

 
 
 Corinne en Stefan  
 

 
 

 

 
Corinne woont met haar man Stefan, in een gezellig huis in Zwijndrecht. Haar tuin is lang en smal, 
groen en besloten. De rust wordt alleen "verstoord" door de vogeltjes die af en aan vliegen om van 

het voor hen opgehangen voer te eten. Het is een echt vogelparadijs. 

Zij is lid van Groei&Bloei sinds haar vader haar een jaar lidmaatschap cadeau deed toen zij haar 
eerste huis met tuin betrok. Reden om na dat jaar lid te blijven was voornamelijk omdat 
Groei&Bloei een leuk blad uitgeeft. Zij nam toen nog niet deel aan activiteiten. 
 
Na haar verhuizing naar Zwijndrecht is zij wel gaan deelnemen aan allerlei activiteiten. Zij deed, al 
dan niet samen met haar man Stefan, mee aan workshops als loodbewerking, beeldjes maken en 

lassen. De resultaten daarvan zijn nog in haar tuin te bewonderen. 
Nu volgt zij vooral creatieve workshops, zoals bloemschikken. Voor deelnemen aan reizen was en is 
geen tijd. 
 
Haar huidige tuin in Zwijndrecht heeft in de tijd dat zij en haar man er wonen een hele 
ontwikkeling doorgemaakt. Bij het betrekken van de woning was de tuin deels betegelt en deels 

"zandpak"  
 
 De tuin in het begin    
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 De tuin al een stukje groener   
  

 
 

 
 
 
 
 
 
 

 
 

  

 

 
 

Na een grondige herinrichting is het nu een groen lustoord, waarin zij nog volop werken. 
 

 
 De tuin zoals die nu is.   
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Ten opzichte van de beginperiode, vindt zij de vereniging met de tijd meegegaan, er is veel 
aandacht voor actuele onderwerpen als groene tuinen, tegels eruit, zorg voor bijen. 
De animo voor workshops lijkt in het algemeen te zijn teruggelopen. Er is veel concurrerend 
aanbod. Ook werken veel mensen nog, waardoor de tijd voor deelname beperkt is, zeker bij 
doordeweekse activiteiten. 
 
Wat betreft nieuwe activiteiten lijkt het haar leuk om deel te nemen aan een fotografieworkshop of 

iets een workshop waar je iets aparts, nieuws kunt maken. 
 
Corinne en Stefan, de afdeling Groei&Bloei Dordrecht e.o. is van plan nog heel veel leuke 
activiteiten te organiseren. Hopelijk ontmoeten we elkaar daar weer om onze tuinervaringen te 
kunnen uitwisselen. 
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GROENE OASE IN DE STAD  Interview met Anton Reker op 

15 augustus 2022 

Lid sinds 12 mei 2005, oud 
voorzitter van de afdeling 

 
 

Interview Anton Reker op 15 augustus 2022 door Trudie van Wattum 

 
Anton is 17 jaar lid van groei en bloei. Hij woont inmiddels 28 jaar in Dordrecht waarvan 24 jaar op 

het huidig adres in een voormalige burgemeesterswoning die zijn naam eer aan doet. 
 

 
   

 

  
   

 
 

We strijken voor het interview neer in een prachtige stadstuin, echt een groene oase in het 
centrum. Anton vertelt graag en enthousiast over Groei & Bloei, dat hem veel leuke contacten 

gebracht heeft. 

 
Hij is nauw betrokken geweest bij het bestuur van Groei & Bloei zowel op lokaal als landelijk 

niveau. Hoe Anton in het bestuur terecht is gekomen, is wel een bijzonder verhaal.  
Hij wilde indertijd graag een wat rustiger bestaan, met een betere werk - privé balans. Daarom 

uitte hij belangstelling voor de functie van voorzitter van de Dordtse vereniging. Na een lange 

selectieprocedure is hij uiteindelijk verkozen. Dat hij een opleiding in de landbouw heeft was een 
pre. Anton is uiteindelijk 8 jaar voorzitter geweest in Dordrecht. Tevens was hij 5 jaar landelijk 

actief en vervulde daarna nog 2 jaar een commissarisfunctie.  



 12 

 
 

 
 

 
In zijn bestuursfuncties zijn lokaal hoogtepunten het 120 jarig bestaan van de vereniging, met de 

inrichting van een wadi in het Weizigtpark en herstel van de boomgaard in de Merwelanden. 

De activiteiten die lokaal ook werden georganiseerd zijn de Open Tuinen dag, de Verborgen Tuinen 
route, cursussen snoeien, lassen en Ikebana en het houden van lezingen, onder andere door 

Vreeken. 
 

In de loop van de tijd is de samenstelling van het ledenbestand sterk gewijzigd en is het ledental 

sterk teruggelopen. 
In het begin waren het vooral professionals die lid waren, b.v. werkzaam bij de afdeling groen van 

een gemeente. Gaandeweg zijn vooral enthousiaste particuliere tuiniers lid geworden.  
 

Dit heeft ook gevolgen gehad voor de activiteiten die worden georganiseerd én het 
verenigingsblad.  

 

Op landelijk niveau heeft hij onder andere voorgesteld het verenigingsblad opnieuw te restylen en 
onderzoek te doen onder de leden naar hun belangstelling, om als vereniging op koers te kunnen 

blijven. Van een wetenschappelijk georiënteerd tijdschrift is dit mede op Antons initiatief, 
omgevormd tot een publiekstoegankelijk magazine. Groei & Bloei is nog steeds een van de 

grootste tuinbladen, ook al is het ledenaantal in de loop der tijd gehalveerd. 

 
Recent nam Groei & Bloei het initiatief voor het eerste groenfestival Gardenis ta in 2022, waarvoor 

de Chelsey Flower show inspiratiebron is geweest. 
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Zijn activiteiten bleven niet beperkt tot Nederland. Ook internationaal heeft Anton een bijdrage 

geleverd; hij was bijvoorbeeld betrokken bij de Xi’an International Horticultural Expo 2011. 

Dankzij het ontwerp voor Holland Garden van Alliance-NL (een alliantie van bureaus die in China 
actief zijn) Nederland ook van de partij was op deze Expo. 

 
 

   

 

  
 

   

 

 

 

 

 

Anton noemt zichzelf nu "slapend deelnemer", wat mede veroorzaakt wordt door zijn full time baan 
als leraar in het HBO onderwijs en zijn werk als interim-voorzitter van dierenzorgcentrum 

Louterbloemen.  
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Toch zit hij ook in zijn vrije tijd niet stil, hij heeft uiteraard de Gardenista en Floriade bezocht, 

en de eigen tuin is volop in verandering. Deze is recent opnieuw aangelegd. Achter in de tuin zijn 

nieuwe bomen geplant en in de borders is een poging gedaan het zevenblad terug te dringen. Ook 
is een theehuis geplaatst waartegen een aantal clematissen is geplaatst. Voor de honden is om het 

theehuis heen een echte "racebaan" aangelegd. 
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DE MOOIE TUIN VAN JAN EN SARA   Gesprek met Jan van Soest 

Lid en voormalige webmaster 

Lid vanaf 23-10-2007  
 

 
Op een mooie avond in juli was ik bij Jan en Sara om met hen te praten over G&B en rond te 

neuzen in hun mooie tuin. 

 
 

 

 

 copyright foto Jan en Sara van Soest  
 

 
Jan en Sara zijn sinds 23-10-2007 lid van G&B. Ze woonden in een appartement en vonden het 

jammer dat ze geen tuin hadden en dachten dat Groei en Bloei een goed alternatief zou zijn om 

dichter bij de natuur te komen. Het tijdschrift trok hun aandacht en ze werden lid van G&B. 
Inmiddels wonen ze in Dubbeldam en hebben ze hun eigen grote tuin.  

 
 

 

 

 

 copyright foto Jan en Sara van Soest  
 

 



 16 

 
 

 
 

 
Sara ging graag naar de bloemschikworkshops en samen bezochten ze alle lezingen en excursies. 

De grootste verandering sinds 2007 vindt zij dat het toen erg druk was op de lezingen. Er waren 

altijd wel ongeveer 60+ personen bij de lezingen aanwezig. Veel senioren die eindelijk tijd voor 
hun hobby tuinieren hadden kwamen altijd trouw naar de lezingen, excursies en workshops. 

Jan zegt het jammer te vinden dat de activiteiten niet meer zo druk bezocht zijn anno 2022. 
 

Jan vindt een van de grootste veranderingen van G&B anno 2022 dat G&B nu veel aandacht geeft 

aan biodiversiteit en de verstening van onze tuinen. Planten zorgen niet alleen voor een prettig 
leefklimaat maar ook voor een betere biodiversiteit 

 
 

 Het romantische tuinhuisje van Sara  
 

 

 

 copyright foto Jan en Sara van Soest  

 

 

 

 

 copyright foto Jan en Sara van Soest  
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Sara bezoekt de laatste jaren geen workshops bloemschikken meer omdat ze in de loop der tijd 

heeft leren bloemschikken zodat ze alles zonder begeleiding kan maken met bloemen uit haar 

eigen tuin. Als ik de kamer rondkijk zie ik dat ze zelf les kan geven zo mooi zijn haar 
bloemschikkingen. 

 
 

 Bloemstuk gemaakt door Sara  

 

 

 

 copyright foto Jan en Sara van Soest  
 

 

Jan en Sara gaan nog wel mee met wandelingen en tuinreizen van G&B. Jan is vanaf 2012 ook een 
paar jaar webmaster van G&B geweest. Op een gegeven moment ging het niet meer samen met 

zijn werk en is hij gestopt. Jan maakt op de uitjes van G&B soms nog wel foto’s  voor onze website. 
 

 Foto gemaakt door Jan van Soest op de fotowandeling in het voorjaar 2022.  
 

 

 

 copyright foto Jan en Sara van Soest  
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Op mijn vraag of Jan nog tuiniert zegt hij dat hij meer dan ooit in de tuin bezig is. Hij heeft net de 

voorkant gerenoveerd omdat daar een bankje komt te staan en hij heeft overal nieuwe 

afscheidingen gemaakt. 
 

 
 De nieuwe afscheidingen   

 

 

 

 copyright foto Jan en Sara van Soest  

 
 Bankje voor aan de voorkant van het huis.  

 

 

 

 copyright foto Jan en Sara van Soest  
 

 
Het was een gezellige avond bij Jan en Sara tot ziens op het jubileumfeest van Groei&Bloei 

Dordrecht e.o. op 10 september, met vriendelijke groet, Els Chrispijn. 
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Colofon 

Een uitgave van de afdeling Groei&Bloei Dordrecht e.o. 

September 2022 
Interviews afgenomen door Els Chrispijn - de Jong en 

Trudie van Wattum 
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